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rojni gosti sa svih meridijana i iz
vi{e od 60 zemalja sveta sti`u u
Novi Sad i sve je spremno za
po~etak magi~nog Exit festivala.

Pristigli su gosti sa doslovno svih
kontinenata, a ove godine broj stranih
turista pove}ao se za ~ak 30 odsto u odnosu
na pro{logodi{nji Exit. Pored gostiju iz Velike

Britanije, Holandije i svih zemalja u
okru`enju, ove godine poja~ano su do{li
gosti iz Gr~ke, Turske, Rusije, Poljske,
Australije, Francuske i [panije, a tu su i gosti
iz Meksika, Argentine, SAD, Kanade, Brazila,
Ju`noafri~ke republike i udaljenih Kine i
Japana. Ve} od vikenda gradom vlada dobro
poznata pretfestivalska atmosfera, a

omladinski sajam Youth Fair okupio je
Novosa|ane i strane turiste na glavnom trgu
tokom izvo|enja ~uvenog dela Volfganga
Amadeusa Mocarta ̂ arobna frula, orkestra,
hora i solista Srpskog narodnog pozori{ta.
Ve~eras od 19 sati bi}e otvorene kapije Exit
festivala, a svake ve~eri }e 45-50.000 ljudi iz
vi{e od 60 dr`ava {irom sveta, prolaziti kroz

njih da bi pratili nastupe vi{e od 700
izvo|a~a na oko 20 bina i festivalskih zona.
Prognoze pokazuju da }e tokom festivala
biti sun~ano i toplo vreme. Ulaznice za Exit
dostupne su jo{ samo za publiku u Srbiji, a
odre|eni broj ulaznica bi}e dostupan i svake
ve~eri na festivalskim blagajnama na
tvr|avi, koje sa radom po~inju od 19 sati.
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Magic Exit po~inje 
Magijom dijaloga
Svake ve~eri tokom trajanja Exit festivala, Exit tim i list
Danas organizuju tribine Magija dijaloga o najaktuelnijim
temama, na Petrovaradinskoj tvr|avi u Ulici starih zanata.

PRVA TRIBINA: Tiha balkanska ve}ina u ~etvrtak, 
7. jula o 19 sati

Uvodna re~ Gordana Nonin (Danas), u~esnici Du{an Kova~evi}
(direktor Exit festivala), Kokan Mladenovi} (reditelj), Damir
Urban (muzi~ar i slikar) i Emir Had`ihafizbegovi} (glumac),
moderator Gordana Nonin;

DRUGA TRIBINA: Brexit – ili ve~iti palana~ki strah, 
u petak 8. jula od 19 sati

U~esnici Vladan Marjanovi} (nedeljnik Nin), Dimitrije Boarov
(nedeljnik Vreme), Mijat Laki}evi} (nedeljnik Novi magazin) i
Branko Rosi} (nedeljnik Nedeljnik), moderator Zoran Panovi}
(list Danas).

ada mi je govoreno o ukradenom
horizontu, o ̂ arobnjacima koji umeju
da vam uklone horizont i ni{ta drugo
osim horizonta, ostavljaju}i vidljivim

sve ostalo, verovao sam da je re~ o svojevrsnom
verbalnom izrazu, o ~istoj jezi~koj {ali. Jednoga
dana, ̂ arobnjak je, u mome prisustvu, uklonio
sav horizont oko mene. Magnetizmom,
sugestijom ili na neki drugi na~in,
iznenadno povla~enje horizonta
(bio sam blizu mora ~iju sam
prostranu pu~inu, kao i
pe{~ane ̀ alove, mogao
da odoka
premeravam ~asak
ranije) izazva kod
mene toliki strah da
se nisam usudio
vi{e ni da
koraknem. Odmah
sam se slo`io da
sam uveren, i sve to,
tako to. Bio sam
obuzet ose}anjem koji
se ~ak ni sada ne
odva`ujem da evociram –
pi{e Anri Mi{o u svojoj neobi~noj
knji`ici U zemlji magije.

Mnogi ljudi na Balkanu se, tako|e, ne
odva`uju da evociraju ose}aje koje su imali
prilikom spoznaje onoga {to nam se desilo i {to
nam se de{ava.

Pitanje je – na {ta se, nakon tog ose}aja, ipak
odva`ujemo da uradimo? Koliko smo spremni da
raspr{imo gustu maglu koja je bila i jeste svuda
oko nas? Upravo ta mera odva`nosti koliko su
pojedinci spremni da urade, bi}e mera
budu}nosti svih nas.

Jo{ je Krle`a davno pisao: „Ve} je dosta tih
genija i tih lu~ono{a i tih akademika i tih
sarkofaga. Sami akademici, sami sarkofazi,
mrtvaci vo{tani i uko~eni, mrtvilo, pusto{ i opela.
Dosta je tog vonja i zadaha trulog i mrtva~kog i
la`nog! Treba da se razori grobnica, da se dignu
svetla kubeta, da puknu horizonti“.

Pa hajde da im ne dozvolimo da nam vi{e
uzimaju horizonte, hajde da

u~inimo da podignemo svetla
kubeta, da puknu

horizonti.
A pojedinci,

zajedno s Exitom su
ve} rekli svoje kada
su u aprilu ove
godine zahtevali
da se „zlo
nacionalizma
vrati u pro{lost“.

Neformalna grupa
istaknutih

umetnika i javnih
li~nosti iz Srbije,

Hrvatske i Bosne i
Hercegovine uputila je, na

inicijativu Exit tima, otvoreno
pismo javnosti, u kojem poziva na

suprotstavljanje ekstremnoj nacionalisti~koj
retorici, koja je u poslednje vreme zavladala
regionom.

Ve~eras smo tu, ta tiha balkanska ve}ina, na
samom po~etku Festivala, da upravo sa ovom
temom po~nemo magiju jer nikada nismo
prestali da verujemo da mi moramo biti ta
promena koju `elimo da vidimo.

Gordana Nonin

TIHA 
BALKANSKA 
VE]INA
Ovde se radi o odva`nosti i samo o odva`nosti. 
Ona }e biti mera svih stvari – mera na{e budu}nosti

K

Ko ~ini 
„tihu ve}inu“

Grupu, koja se okupila pod nazivom Tiha
balkanska ve}ina, izme|u ostalih, ~ine reditelji
Oliver Frlji} i Kokan Mladenovi}, glumci Zoran
Cvijanovi}, Sergej Trifunovi}, Nenad Okanovi},

muzi~ari Ida Prester (Lollobrigida), Dino [aran (Letu
[tuke), Nemanja Koji} (Hornsman Coyote), jedan od
osniva~a Otpora i gostuju}i predava~ Harvarda Sr|a

Popovi}, osniva~ Exita Du{an Kova~evi}, direktor
Studentskog kulturnog centra Novog Sada

Zdravko Vulin, dramaturg i osniva~
Miksera Ivan Lali}, novinar i pisac

Branko Rosi}.
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Zorica Koji}

o{ jedan Exit festival u na{im
novomilenijumskim ̀ ivotima je
pred nama, a sa njim dolazi i ono
slatko ose}anje prepu{tanja letu,

apsolutno cool zvucima na otvorenom, ljubavi i
prijateljstvima sa desecima hiljada ljudi svake
ve~eri, dok krstarimo Petrovaradinskom
tvr|avom, ili samo malo docnije budvanskim
Jazom, od pozornice do pozornice. Svu veli~inu,
dubinu, visinu i {irinu uticaja, koji je ovaj
neverovatan festival izvr{io na doma}e muzi~ke
poklonike, sad ve} i sasvim razli~itih generacija,
kao i na one inostrane, koji sa takvim pak
kapitalom jedinstvenih utisaka vra}aju se natrag
u beli svet – neka odmere i prou~avaju
stru~njaci. Nama, obi~nim-neobi~nim i malim-
velikim sledbenicima ove inspirativne festivalske
ideje, dovoljno je i samo da budemo (sa)u~esnici
u toj muzi~koj pustolovini. Du{an Kova~evi},
osniva~ i direktor Exit festivala, prise}a se samih
po~etaka i deli sa nama svoje impresije i
uspomene na jedno zna~ajno vreme iz povesti,
ali i budu}nosti Exita.

[esnaest godina kasnije, posle mnogih
festivalskih izdanja u me|uvremenu, kako se
dakle nakon sveg ovog raznolikog vremena
za svima nama, vi li~no zapravo se}ate
samog po~etka velike muzi~ke i kulturne
avanture zvane Exit? Koje su to bile
originalne ideje neke tamo davne 2000. i
kako je sve to zajedno prvobitno izgledalo u
va{im uspomenama danas?

– Kad je Exit nastao, to je bila jedna potpuno
druga dimenzija od one u kojoj ̀ ivimo
poslednjih 15-ak godina. Ko nije pro`iveo 90-e u
Srbiji, za vreme Milo{evi}evog re`ima, njemu se
ta psihoza i kontekst u kom se nulti Exit 2000.
godine odvijao te{ko mo`e objasniti. Se}am se
ironi~nih plakata po gradu o koncertu
Rolingstounsa, otvaranju IKEE i sli~nih najava koje
su u tom momentu izgledale kao nemogu}a
misija, ne{to {to je udaljeno nekoliko svetlosnih
godina od trenutka u kom smo se mi nalazili.
Kao neka nemogu}a, a po`eljna budu}nost. I u
svemu tome, pojavljuje se Exit, kao kontrate`a
tada{njem kulturnom modelu koji je bio
nametnut sa svih strana, kao krik mladih ljudi
`eljnih izlaza iz cele te situacije. Skupili smo se,
po~eli da organizujemo koncerte, filmove,
pozori{ne predstave, izlo`be, i u tih 100 dana,
koliko je trajao nulti Exit, svakim danom je pokret
bio sve sna`niji, da bi sve kulminiralo velikom
protestnom ̀ urkom, najve}om u zemlji u tom

trenutku, za vreme predizborne }utnje
neposredno pre izbora 24. septembra 2000.

Exit je dakle nastao u jednom veoma
specifi~nom trenutku za Srbiju, pojavili su se
sasvim novi, do tada nepoznatih ljudi {iroj
javnosti, i jo{, pri tom, ne u Beogradu, kao
dotada{njem apsolutnom muzi~kom i
svakom drugom centru svega ovde. Da li
biste se i danas ponovo tako hrabro odlu~ili
da ne{to uzmete u svoje ruke i promenite
svet kao jednom onda? I da li bi u dana{nje
vreme to uop{te i bilo mogu}e na isti onaj
na~in, kakav je u va{em slu~aju bio ovaj na
samom po~etku novog milenijuma?

– Tada sam imao 22 godine i samo
entuzijazam i potpuni nedostatak svesti o
rizicima u koje se upu{tamo mogli su da naprave
– pogotovo taj prvi – Exit na Petrovaradinskoj
tvr|avi 2001, veliki me|unarodni festival, manje
od godinu dana od demokratskih promena i
samo dve godine nakon NATO bombardovanja.
Upustiti se u jedan takav projekat bez
neophodnih menad`erskih i ekonomskih
znanja, ravno je ludosti, i u bilo kojoj kompaniji –
sektor za procenu rizika bi takav projekat
automatski blokirao, jer bi rizik bio prevelik.
Dovoljno je re}i da je bud`et te 2001. bio
probijen ~ak tri puta – 300
odsto! Na svu sre}u, nas je
vodila jaka ̀ elja i vera da je
mogu}e napraviti tako veliku
stvar, veliki festival, kakve smo
videli i ~uli da postoje u svetu,
da tako ne{to mo`emo da
realizujemo i u Srbiji, da
mo`emo na{oj generaciji u
tom jednom delu nadoknaditi
izgubljenu deceniju. Se}am se
prvog projekta koji smo pisali
gradu Novom Sadu, da bi
uverili njih prvo, a i nas, da
nam je cilj velik i dalekose`an.
U njemu je pisalo da }e Exit
festival biti jedan od pet
najve}ih evropskih festivala i
sjajno je {to smo taj cilj, ne
samo dostigli, nego i
nadma{ili.

Exit je mogao nastati
isklju~ivo u datom istorijskom
trenutku, ni u jednom
drugom, sad tako ne{to ne bi
bilo mogu}e. Jer, kad me
stranci pitaju u ~emu je tajna
uspeha Exita – ja im ka`em da
je ona u energiji doma}e
publike u tom trenutku, kojoj
je, nakon 10 godina pakla i
horora u kom smo svi `iveli
90-ih, ponu|en jedan ise~ak
normalnog `ivota kakav je
decenijama postojao u
razvijenim zemljama. I
energija koja se ose}ala tada
na prvim izdanjima festivala je
bila toliko mo}na da je dovela
do toga da strani umetnici
do`ive redom najbolje
koncerte, za mnoge od njih i u
karijeri, a sve to dovelo je i do
mita zvanog Exit u
me|unarodnoj javnosti. Ono
{to se nije promenilo jeste to
da je energija na Exitu i dalje
posebna u odnosu na druge
festivale.

[ta se sve od tog prvobitnog doba ipak
promenilo kod nas, u nama, ali i u svetu, a {to
je sa svoje strane mo`da uticalo na Exit i
menjalo ga? I kako je Exit nastavio da se nosi
sa tim i {iri svejedno dalje svoj uticaj?

– Mnogo toga se menjalo i kod nas i u svetu, i
u dobrim i u lo{im pravcima. Jedan od najte`ih
udaraca u razvoju Exita je bio po~etak svetske
ekonomske krize – to je drasti~no uticalo na
kupovnu mo} ljudi, i jo{ drasti~nije na bud`ete
sponzora, {to je na kraju bio jako veliki udarac za
funkcionisanje svih festivala na svetu. Mnogi
festivali u svetu su bankrotirali, me|utim,
najve}i su opstali i dodatno oja~ali. Nije slu~ajno
izreka: „[to te ne ubije – oja~a te“. Veliki uticaj
ima i bujanje evropske festivalske scene – u
proteklih desetak godina u Evropi je nastalo na
stotine novih festivala, te je i konkurencija i trka
za izvo|a~e ve}a, a porast njihovih honorara –
usled logike ponude i tra`nje – ogroman.

Bilo bi sjajno da se prisetite sada onih
najzna~ajnijih Exit doga|aja, kako ste ih vi
upamtili svojim srcem – koji su to nastupi i
umetnici po va{em mi{ljenju ozna~ili jednu
epohu i ubrzali, odnosno unapredili stvari,
kad je re~ o svojevrsnom Exit {iku? Tako|e,
koje to doga|aje i susrete van scene, iz onog

– publici nevidljivog – Exit ̀ ivota, ne}ete
nikada zaboraviti?

– Sigurno je prvi veliki trenutak bilo pitanje
Ronija Sajza na prvom Exitu: „Serbia, are you
ready for the future?“, postavljeno u pravom
trenutku i na pravom mestu. Tu energiju {irili su
kasnije na antologijskim nastupima Igi Pop 2004,
Karl Koks 2005, Bili Ajdol 2006, a onda je do{ao
prvi nastup The Prodigy 2007, ru{e}i sve rekorde
pred sobom. Ne mogu da ne pomenem jo{
imena kao {to su Moloko, The White Stripes, Arctic
Monkeys, Beastie Boys, Manu Chao, Skrileks...

Kad su susreti iz nevidljivog Exit `ivota u
pitanju, oni su jedan od va`nih razloga
postojanja mita o Exitu u svetskoj javnosti. Na
Tvr|avi se de{avaju ~udesne situacije i dolazi do
poznanstava izme|u ljudi koji zaista mogu da se
sretnu samo na Exit festivalu. Ima ih stvarno
mnogo, ali spomenu}u jedan od prvih takvih
susreta koje sam do`iveo, kao i jedan od
poslednjih. Prvi je bio na Exitu 2001, poslednji
dan festivala, jutro je ve} svitalo i u kafani na
Tvr|avi sedeli smo Darko Rundek, koji je tada
bio glavna regionalna zvezda festivala, Roni
Sajz, koji je bio glavna me|unarodna zvezda
festivala, jedan rezident kafane, moj kolega i ja. U
tom trenutku, kad sam video koga smo spojili,
koji su se tu razgovori vodili, osetio sam kako

Exit menja realnost u na{oj
sredini. I ~ini je boljom.
Poslednji takav susret bio je sa
Skrileksom, kojeg sam posle
nastupa na glavnoj bini
odveo do Dance Arene samo
da je vidi nakratko, da bi se on
na njoj zadr`ao do samog
zatvaranja i nastupio na
samom kraju na op{te
iznena|enje publike. I ne
samo to, ~ovek je otkazao
privatni let od oko 10.000 evra
i o svom tro{ku ostao jo{ dva
dana, platio ponovo skroz
novi privatni avion, samo da
bi ostao jo{ jednu no} na
Exitu. To su stvari kojima Exit
dokazuje da se nije sve
pretvorilo u {ou biznis, da
postoje i dalje festivali kao {to
je na{, gde se neguje ta
originalna, iskonska energija.
Da zaista postoji Exit magija o
kojoj se toliko pri~a.

[ta je to ono {to je
originalnoj verziji Exit
festivala doneo njen letnji
nastavak Sea Dance od pre
par godina? Kako se
uspostavlja ravnote`a
izme|u mla|eg i starijeg
festivalskog brata (ili
sestre), u kom sve pravcu –
ovaj morski Exit produ`etak
– raste i razvija svoje
muzi~ke kvalitete i
afinitete?

– Za vreme nultog Exit
festivala, 2000, sedimo moj
kolega i ja u jutarnjim satima
na pe{~anoj pla`i [trand, gde
je bio DJ Stage, i ka`emo
jedan drugom: „Al’ bi sad bilo
dobro da smo na moru!“ I to
je bio jedan san koji smo
ostvarili 14 godina kasnije,

Exit je iza{ao na more, dobio svoje morsko
poglavlje. I to je upravo ono {to je Sea Dance
doneo Exitu. More.

Mo`ete li da nam najzad obrazlo`ite sve
razloge – i to ne samo muzi~ke – zbog kojeg
doma}a i inostrana publika treba i ovog leta
neizostavno da bude na Petrovaradinu i(li) u
Budvi?

– Exit je svakako vi{e od muzike, to je
unikatno iskustvo koje delite sa ljudima iz vi{e
od 60 zemalja celog sveta. To je mesto gde
glavna zvezda nije samo ona na sceni, ve} ste to
i vi, koji u svakom trenutku mo`ete da odete do
slede}e bine i slu{ate nekog drugog, ili ~ak da
odete na neku od zona za odmor, za razonodu,
ples. To je ono {to festivale ~ini mnogo ve}im od
prostog zbira koncerata i `urki. Publika je u
centru festivala, koji se de{ava oko svakog
pojedinca, orbitira kao galaksija oko svog
centra. A mi smo oti{li i korak dalje i umesto
jednog festivala, napravili dva u dve susedne
zemlje. I nije marketin{ka floskula – to je
trenutno zaista najbolje festivalsko letovanje,
jedino takvo u svetu. Mo`ete da spojite provod,
putovanje, odmor, magi~nu Tvr|avu, pe{~ane
pla`e na Dunavu i fantasti~ni Jaz na Jadranu. I
sve to uz najrazli~itiju muziku i pozitivne ljude iz
celog sveta.

Napokon, kako za sve na ovom svetu postoji
neki valjan spiritualni razlog, koja bi to po
va{em mi{ljenju bila neka najva`nija, a
mo`da istovremeno i najneopipljivija i ne
svakome uvek vidljiva, misija Exita?

– Misija Exita jeste da svakom ~oveku koji
provede tih nekoliko dana na Petrovaradinskoj
tvr|avi obogati i unapredi `ivot na svaki mogu}i
na~in. Mnogo puta smo od na{ih posetilaca ~uli
da smo im priredili, ne samo neke od najboljih,
nego ~ak i najbolje momente u njihovim
`ivotima do tada, i to je ono {to Exit ~ini
posebnim. Maksi D`ez iz Faithlessa je nakon
koncerta na Exitu izjavio: „To {to ste sada dobili,
ponesite sa sobom i ra{irite po ulicama svojih
gradova kad se vratite ku}ama, jer je i drugim
ljudima potrebno to {to vi imate ve~eras ovde“.
Zvu~a}u mo`da naivno i idealisti~ki, ali ja ~vrsto
verujem da Exit, zajedno sa sli~nim
organizacijama i institucijama u svetu – u kome
trenutno vlada jedna velika neizvesnost, nasilje i
ratovi, i u kom se sve kre}e ka najgorem
scenariju iz apokalipti~nih filmova – mo`e da
bude va`an deo pokreta koji }e svetskoj javnosti
ponuditi jednu druga~iju alternativu. Exit je
jedan od retkih svetskih festivala koji ba{tini
dru{tvenu dimenziju hipi pokreta i Vudstoka i
prvih velikih festivala iz kojih je sve nastalo.
Verujem da svedo~imo nastanku novog hipi
pokreta, prilago|enog drugoj deceniji 21. veka, i
verujem da se Exit, zajedno sa mnogim drugim
sli~nim organizacijama u svetu, nalazi u samom
centru tog pokreta.

DU[AN KOVA^EVI]: 
Jeste li spremni za (hipi) budu}nost!!!

J

Exit, zajedno sa sli~nim
organizacijama i
institucijama u svetu, u
kome trenutno vlada jedna
velika neizvesnost, nasilje i
ratovi, i u kom se sve kre}e
ka najgorem scenariju iz
apokalipti~nih filmova,
mo`e da bude va`an deo
pokreta koji }e svetskoj
javnosti ponuditi jednu
druga~iju alternativu

“
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EXIT MAGIJA

Exit je svakako 
vi{e od muzike, 
to je unikatno
iskustvo koje delite
sa ljudima iz vi{e 
od 60 zemalja 
celog sveta

~ e t v r t a k ,  7 .  j u l  2 0 1 6 .

DU[AN KOVA^EVI]
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